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 Nimi Tehtävä  
Jäsenet Aso Janne puheenjohtaja  
 Dahlgren Niko 1. varapuheenjohtaja  
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 Monnonen Mikko jäsen  
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 Oja Timo esittelijä  
 Heinonen Mervi ruokapalvelupäällikö  
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 Kunttu Mikko kaupungininsinööri  
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1 
Kokouksen laillisuuden ja päätösvaltaisuuden toteaminen 
  
Infralautakunta 13.05.2025       
      
 
Päätösehdotus Kokous todetaan laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi. 

 
Päätös    
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Infralautakunta  13.05.2025  
 
 

 

 
2 
Pöytäkirjantarkastajien valitseminen 
  
Infralautakunta 13.05.2025       
      
 
Päätösehdotus Tämän kokouksen pöytäkirjantarkastajiksi valitaan Venla Käyhkö ja Pirita 

Efe. 
 

Päätös    
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Infralautakunta  13.05.2025  
 
 

 

 
3 
Esityslistan hyväksyminen 
  
Infralautakunta 13.05.2025       
      
 
Päätösehdotus Asiat käsitellään laaditun esityslistan mukaisessa järjestyksessä. 

 
Päätös    
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4 
Infralautakunnan ajankohtaiset asiat 13.5.2025 
  
Infralautakunta 13.05.2025       
63/00.01.02.01/2025    
 
 
 Valmistelija: tekninen johtaja Timo Oja, etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 

 
- Tutustuminen infrapalvelujen käynnissä oleviin kohteisiin kiertoajelulla 
- Raisionlahden koulun tarveselvitys 
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Asiat merkitään tiedoksi. 
 

Päätös    
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Lausunto Raision uusi seisake -ratasuunnitelmasta (VÄYLÄ/4064/04.01.01/2023) 
  
Infralautakunta 13.05.2025       
144/10.03.01.00/2023    
 
 
 Valmistelija: tekninen johtaja Timo Oja, etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 

 
Väylävirasto on laatinut ratalain (110/2007) mukaisen Raision uusi seisake, 
ratasuunnitelma: Raisio. Väylävirasto pyytää lausuntoa otsikon mukaisesta 
suunnitelmasta (ratalaki 22 a §). 
 
Ratasuunnitelma oli nähtävillä 6.3.2025–7.4.2025. Suunnitelmasta on tehty 
4 kpl muistutuksia. Lausunnon määräaikaa on jatkettu 16.5.2025 asti. 
 
Hanke on Väyläviraston ja Raision kaupungin yhteishanke, jossa laaditaan 
samanaikaisesti kaksi erillistä lakisääteistä suunnitelmaa. Junaliikenteen 
uudesta seisakkeesta laaditaan ratasuunnitelma, jolla hyväksytään 
rautatiealueelle sijoittuvat rakenteet. Seisakkeen liityntäpysäköintialueesta 
ja rautatiealueen ulkopuolisista kulkuyhteyksistä laaditaan 
aluesuunnitelma, jolla hyväksytään rautatiealueen ulkopuolelle sijoittuvat 
rakenteet. 
 
Ratasuunnitelman toimenpiteinä Nuorikkalaan rakennetaan uusi 
matkustajaliikenteen seisake. Hanke sisältää uuden laiturin, 
liityntäpysäköintialueen ja kulkuyhteydet laiturin, liityntäpysäköintialueen ja 
katuverkon välille.  Ratasuunnitelmalla hyväksytään rata- ja 
laiturirakenteet, kulkuyhteydet ja pysäköintialueet hyväksytään erillisellä 
Raision kaupungin aluesuunnitelmalla. 
 
Ratasuunnitelmassa esitettyjen ratkaisujen kokonaiskustannusarvio on 
4,7 miljoonaa euroa, joka sisältää myös aluesuunnitelman kustannukset 
(0,6 milj. euroa). Raision kaupungin osuudeksi kustannuksista esitetään 
2,17 miljoonaa euroa.   
 
Vastaukset Väyläviraston esittämiin kysymyksiin sekä vastineet 
muistutuksiin ovat liitteenä. 
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Infralautakunta toteaa lausuntonaan, että sillä ei ole huomautettavaa 
Raision uusi seisake -ratasuunnitelmasta. Lautakunta antaa vastaukset 
Väyläviraston esittämiin kysymyksiin sekä vastineet muistutuksiin liitteen 
mukaisesti. 
 

Päätös    
 
Liitteet 

1 Ratasuunnitelma, vastaukset kysymyksiin ja vastineet muistutuksiin 
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Oheismateriaali 

Väyläviraston lausuntopyyntö 



 
Raision kaupunki 
 
 

Esityslista 5/2025  9 (26) 

 
Infralautakunta § 119 10.12.2024  
Infralautakunta § 4 21.01.2025  
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6 
Nuorikkalan rataseisakkeen aluesuunnitelmaehdotuksen vahvistaminen 
 
Infralautakunta 10.12.2024 § 119  
  
 Valmistelija: suunnitteluinsinööri Nina Vartiainen, 
 etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 

 
Raisioon on Nuorikkalan alueelle suunniteltu rataseisake, joka 
mahdollistaa henkilöjunaliikenteen Turun ja Raision välillä. Nuorikkalasta 
on ratayhteys sekä Naantalin että Uudenkaupungin suuntaan. Sijaintikartta 
on oheismateriaalina. 
 
Ratasuunnittelun yhteydessä on laadittu suunnitelma sekä kauko- että 
taajamajunaliikennettä palvelevasta seisakkeesta ja seisakkeen 
pysäköintialueesta. Nuorikkalan rataseisakkeen pysäköintialueelle on 
suunniteltu kaksi tonttiliittymää Ystävyydenkadulta, toinen sisäänajoon, 
toinen poistumiseen alueelta. Liikenne pysäköintialueella on 
yksisuuntaista. Kulku on suunniteltu niin, että linja-auto mahtuu tarvittaessa 
kääntymään alueella. Alueelle on suunniteltu 34 pysäköintipaikkaa 
henkilöautoille, 2 esteetöntä pysäköintipaikkaa, 2 takseille tarkoitettua 
paikkaa ja 4 sähkölatauspaikkaa. Lisäksi on suunniteltu saattoparkki sekä 
pysäköintialue moottoripyörille ja mopoille ja katettu polkupyöräpysäköinti. 
Pysäköintialueelta on sekä portaat että esteetön kulkuyhteys laiturille. 
Nuorikkalan seisakkeen pysäköintialueen suunnitelmaehdotus on 
oheismateriaalina. 
 
Alustava kustannusarvio liityntäpysäköintialueen rakentamiselle on 
500.000 euroa (alv. 0 %). Koko hankkeen kustannusarvio (seisake 
turvalaitteineen + liityntäpysäköintialue) on 4.500.000 euroa.  
Kustannusten jakautuminen kaupungin ja Väyläviraston kanssa sovitaan 
ennen toteutusta.  
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Infralautakunta hyväksyy Nuorikkalan rataseisakkeen 
aluesuunnitelmaehdotuksen asetettavaksi julkisesti nähtäville maankäyttö- 
ja rakennusasetuksen 43 §:n mukaisesti. 
 

Päätös Keskustelun kuluessa puheenjohtaja ehdotti, että asia palautetaan 
valmisteluun seuraavia tarkennuksia varten: Ystävyydenkadun suojateiden 
sijainnit sekä tontin 680-9-910-6 ja pysäköintialueen välisen 
viherkaistaleen mahdollistaminen. Venla Käyhkö ja Satu Arsalo kannattivat 
ehdotusta. Puheenjohtaja tiedusteli voidaanko palautusehdotus hyväksyä 
yksimielisesti. Saatuaan myönteisen vastauksen puheenjohtaja totesi, että 
asia palautetaan valmisteluun em. tarkennuksia varten. 
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Infralautakunta 21.01.2025 § 4  
  
 
 Valmistelija: suunnitteluinsinööri Nina Vartiainen, 
 etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 

 
Aluesuunnitelmaehdotuksen asemapiirrokseen on lisätty nykyinen suojatie 
Ystävyydenkadulle, pysäköintialueen tonttiliittymiin suojatiet nykyiselle 
jalkakäytävälle sekä tontin 680-9-910-6 ja pysäköintialueen viherkaistalle 
istutuksia. Ystävyydenkadun ylittämiseen pysäköintialueen ulosajon 
kohdalle ei ole lisätty suojatietä, koska suojatie sijoittuisi vaaralliseen 
paikkaan Ystävyydenkadun kaarteessa. Turvallinen Ystävyydenkadun 
ylityspaikka on nykyinen, korotettu suojatie Alhaistentien kohdalla. 
Nuorikkalan seisakkeen pysäköintialueen päivitetty suunnitelmaehdotus on 
oheismateriaalina. 
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Infralautakunta hyväksyy Nuorikkalan rataseisakkeen 
aluesuunnitelmaehdotuksen asetettavaksi julkisesti nähtäville maankäyttö- 
ja rakennusasetuksen 43 §:n mukaisesti. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Infralautakunta 13.05.2025       
144/10.03.01.00/2023    
 
 
 Valmistelija: suunnitteluinsinööri Nina Vartiainen, 

etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 
 
Nuorikkalan rataseisakkeen aluesuunnitelma on sähköisesti nähtävänä 
osoitteessa https://raisio.fi/fi/nuorikkalan-rataseisakkeen-pysakointialueen-
suunnitelma.  
 
Maankäyttö- ja rakennusasetuksen 43 §:n mukaisesti Nuorikkalan 
rataseisakkeen aluesuunnitelma on ollut julkisesti nähtävänä 19.3. – 
2.4.2025 välisen ajan. Nähtävilläoloaikana tuli kaksi muistutusta. 
 
Raision Vuokra-asunnot Oy pyytää muistutuksessaan, että suunnittelussa 
huomioitaisiin Ystävyydenkadun ja Nesteentien risteys. Risteys koetaan jo 
nyt ruuhkaiseksi ja rataseisakkeen aiheuttaman liikenteen takia pitäisi 
liittymän toimivuutta tarkastella.  
 
Vastine: 

https://raisio.fi/fi/nuorikkalan-rataseisakkeen-pysakointialueen-suunnitelma
https://raisio.fi/fi/nuorikkalan-rataseisakkeen-pysakointialueen-suunnitelma
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Nesteentien ja Ystävyydenkadun liittymä ei kuulu suunnittelualueeseen. 
E18 Kehätien parantamishankkeen yhteydessä kyseinen liittymä tulee 
poistumaan ja liikennejärjestelyt muuttuvat alueella merkittävästi. 
 
Turun polkupyöräilijät ry kehuu suunnitelman katettua pyöräpysäköintiä ja 
pyytää huomioimaan pyöräpaikkojen lisäämismahdollisuuden 
tulevaisuudessa. Lisäksi he kommentoivat, että skuuteille olisi hyvä 
osoittaa erillinen pysäköintipaikka samoin kuin voisi miettiä mahdollisen 
kaupunkipyöräaseman sijaintia seisakkeen pysäköintialueella. Lisäksi 
muistutuksessa toivotaan jkp-väylää Ystävyydenkadulta mopo- ja 
moottoripyöräpysäköintipaikkojen editse. Lisäksi pyydetään vielä 
harkitsemaan Ystävyydenkadun ylittävää suojatietä seisakkeen 
pohjoisosaan. 
 
Vastine:  
Turun polkupyöräilijät ry:n huomioiden mukaisesti liikennemerkkien 
asentamissuunta ja värit on päivitetty asemapiirrokseen. Samoin jkp-väylä 
on lisätty mopo- ja moottoripyöräparkin editse. Päivitetty asemapiirros on 
oheismateriaalina. Ystävyydenkadun ylittävän suojatien lisäämistä 
seisakkeen ulosajon kohdalla tutkitaan uudestaan seisakkeen 
rakentamisen yhteydessä.  
 
Aluesuunnitelman toteuttamisen tarkistettu kustannusarvio on 0,6 
miljoonaa euroa. Koko seisakkeen toteuttamisen kustannusarvio on n. 4,7 
miljoonaa euroa (sis. aluesuunnitelma).  
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Infralautakunta antaa muistutuksiin yllä esitetyt vastineet sekä vahvistaa 
Nuorikkalan rataseisakkeen aluesuunnitelman ja hyväksyy rakentamisen 
kustannusarvion. 
 

Päätös    
 
Oheismateriaali 

K_IX_165_Asemapiirustus 
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7 
Raision vesihuollon kehittämissuunnitelman päivitys 
  
Infralautakunta 13.05.2025       
554/14.05.00/2025    
 
 
 Valmistelija yhdyskuntainsinööri Susanna Väinölä, 

etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 
 
Vesihuoltolain mukaan kunnan tulee kehittää vesihuoltoa alueellaan 
yhdyskuntakehitystä vastaavasti vesihuoltolain tavoitteiden toteuttamiseksi 
yhteistyössä alueensa vesihuoltolaitosten kanssa sekä osallistua 
vesihuollon alueelliseen yleissuunnitteluun (22.8.2024/681, 5 § vesihuollon 
yleinen kehittäminen).  
 
Vesihuoltopalvelujen tehtävänä on hyvänlaatuisen talousveden hankinta ja 
jakelu asiakkaille, jätevesien pois johtaminen sekä vesihuoltoverkostojen 
ylläpito ja hoito. 
 
Edellinen ja voimassa oleva Raision vesihuollon kehittämissuunnitelma on 
laadittu vuonna 2010. Nyt päivitetty Raision kaupungin vesihuollon 
kehittämissuunnitelma laadittiin vuoteen 2035 saakka ja sen tavoitteina ja 
painopisteenä ovat nykyinen ja uudistuva vesihuoltolaki, Läntisen Suomen 
vesihuoltostrategia 2050 sekä vesihuollon toiminta-alueet. Vesihuollon 
kehittämissuunnitelma on laadittu Raision kaupungin toimeksiannosta ja 
ohjauksessa Sweco Finland Oy toimesta. 
 
Vesihuollon kehittämissuunnitelman tavoitteena on kartoittaa Raision 
vesihuollon nykytila, kehittämiskohteet ja -tarpeet sekä määrittää tarvittavat 
toimenpiteet ja niiden aikataulut. Vesihuollon suunnittelulle ja hallinnoinnille 
luodaan hyvä pohja, jotta vesihuoltolaitoksella olisi edellytykset kehittää 
omaa toimintaansa vesihuoltopalvelujen tuottamiseksi lainsäädännön 
edellyttämällä tavalla. Kehittämissuunnitelman päivityksessä  huomioitiin 
myös  vesihuoltolainsäädännön uudistamisen tuomat mahdolliset 
muutostarpeet.  
 
Raision kaupungin vesihuollon kehittämissuunnitelmaa työstettiin 
työryhmässä johon osallistui seuraavia organisaatioita: Raision kaupunki, 
Raision Vesi Oy, ELY-keskus, terveydensuojelu ja 
ympäristönsuojeluviranomainen. 
 
Keskeiset kehittämistarpeet 
 
Raision kaupungin vesihuollon keskeisimmät kehittämistarpeet vuoteen 
2035 asti ovat: 
 
• Raision vesihuollon toiminta-alueen päivitystarpeiden tunnistaminen, 
kuten vesihuoltolaitoksen tavoitteellisten toiminta-alueiden määritys. 
• Raision Vesi Oy:n omaisuudenhallintasuunnitelman laadinta  
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• Vesihuollon toimintavarmuuden turvaaminen  
• Raision kaupunki: E18 hanke ja sen tuomat vesihuollon järjestelyt  
• Seudulliset hankkeet – vesihuollon toimintavarmuuden osalta: Raisio-
Masku runkovesilinja.  
• Alueellinen yhteistyön kehittäminen yleisesti  
• Kyberturvallisuuden kehittäminen  
• Raision Vesi Oy:n varautumissuunnitelman päivitys  
• Raision Vesi Oy:n wsp ja ssp riskienhallintasuunnitelmien päivitys 
• Vesi- ja viemäriverkostojen saneeraus 
 
Vesihuollon kehittämissuunnitelman laatimisen yhteydessä on Raision 
kaupungin toimesta tehty kysely kiinteistöille, jotka sijoittuvat nykyisen 
vesihuollon toiminta-alueen ulkopuolelle. Tämän kautta on saatu 
konkreettisesti tietoa kiinteistöjen vesihuoltojärjestelmien tilanteesta.  
 
Kehittämissuunnitelmassa esitettävät kartat laadittiin sekä nykytilan että 
kehittämistarpeiden osalta ja ne laadittiin yhteistyössä Raision kaupungin 
maankäyttö- ja kaavoituspalveluiden kanssa ottaen huomioon toteutunut 
yhdyskuntakehitys ja alueidenkäytön suunnittelu. 
 
Vesihuollon kehittämissuunnitelmien kartat kuvaavat vuonna 2025 alkavia 
tai valmisteilla olevia asemakaava-alueita, jonne vesihuoltoverkostojen on 
arvioitu rakentuvan vuoteen 2030 mennessä. 
 
Ja samoin kehittämistarpeiden osalta esitetään vuosina 2026–2027 alkavia 
asemakaava-alueita, jonne vesihuoltoverkostojen on arvioitu rakentuvan 
vuoteen 2032 mennessä ja muita selvitysaluita, vesihuoltoverkostojen 
rakentumisen tarvetta tullaan arvioimaan vuoteen 2035 mennessä. 
 
Suunnitelman liittenä kehittämistarpeita kuvaava kartta  ei ole 
oikeusvaikutteinen ja sitova, vaan suunnittelua ohjaava työkalu, jota voivat 
hyödyntää niin kuntalaiset, kunnan päättävät ja toimeenpanevat tahot kuin 
toiminta-alueellaan vesihuollosta vastaava vesihuoltolaitoskin. 
 
Hyväksymisen yhteydessä tulee varata alueen kiinteistöjen omistajille ja 
haltijoille tilaisuus tulla kuulluksi, joten ehdotukset toiminta-alueista 
laitetaan julkisesti nähtäville vähintään 30 vrk:n ajaksi.Raision vesihuollon 
kehittämissuunnitelman päivityksestä on pyydettävä lausunto Varsinais-
Suomen ELY-keskukselta, Raision kaupungin 
ympäristönsuojeluviranomaiselta, Raision kaupungin 
terveydensuojeluviranomaiselta, Raision Vesi Oy:ltä, Turun Seudun Vesi 
Oy:ltä, Turun seudun puhdistamo Oy:ltä, Raision-Naantalin Vesilaitos 
kuntayhtymältä, Naantalin kaupungilta, Naantalin kaupungin 
vesilaitokselta, Maskun kunnalta, Maskun Vesihuolto Oy:ltä, Ruskon 
kunnalta, Ruskon vesihuoltolaitokselta, Turun kaupungilta ja Turun 
Vesihuolto Oy:ltä. 
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Infralautakunta  
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- merkitsee tiedokseen Raision vesihuollon kehittämissuunnitelman 
päivityksen 
- asettaa Raision vesihuollon kehittämissuunnitelman päivityksen julkisesti 
nähtäville vähintään 30 vrk:n ajaksi 
- pyytää lausunnot kehittämissuunnitelmasta Varsinais-Suomen ELY-
keskukselta, Raision kaupungin ympäristönsuojeluviranomaiselta, Raision 
kaupungin terveydensuojeluviranomaiselta, Raision Vesi Oy:ltä, Turun 
Seudun Vesi Oy:ltä, Turun seudun puhdistamo Oy:ltä, Raision-Naantalin 
Vesilaitos kuntayhtymältä, Naantalin kaupungilta, Naantalin kaupungin 
vesilaitokselta, Maskun kunnalta, Maskun Vesihuolto Oy:ltä, Ruskon 
kunnalta, Ruskon vesihuoltolaitokselta, Turun kaupungilta ja Turun 
Vesihuolto Oy:ltä. 
 

Päätös    
 
Liitteet 

2 Raision vesihuollon kehittämissuunnitelma 2025-2035 
3 Nykytilakartta, nykyiset vesihuollon toiminta-alueet 
4 Tavoitteelliset vesihuollon toiminta-alueet vuoteen 2035 
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Varavaltuutettu Tuija Ason ym. valtuutettujen aloite eläinperäisten tuotteiden puolittamisesta 
kaupungin ruokahankinnoissa 
 
Kaupunginvaltuusto 21.10.2024 § 96  
  
 Varavaltuutettu Tuija Aso jätti seuraavan aloitteen: 

 
Raision kaupungin nettisivuilla todetaan seuraavaa: ”Yläkoulussa ja 
lukiossa päivittäin tarjolla oleva kasvisruokavaihtoehto tukee kestävää 
kehitystä. Kasvisruokavaihtoehto monipuolistaa ruokatarjontaa, edistää 
kasvisten käyttöä ja sen avulla voidaan vähentää myös valmistettavien 
erityisruokavalioiden määrää.”. Lisäksi kaupungin kouluissa ja 
varhaiskasvatuksessa tarjotaan kasvisruokaa kaikille kaksi kertaa 
kuukaudessa. Alakouluissa kasvisruokavaihtoehto on tarjolla kerran 
viikossa.  
 
Kunnat on haastettu puolet parempaa kampanjaan, jossa kehotetaan 
tarjoamaan puolet parempaa ja kestävämpää ruokaa: puolet vähemmän 
eläinperäistä ja tilalle ravitsevaa kasvipohjaista ruokaa. Myös Raision tulisi 
ottaa osaa haasteeseen ja tehdä suunnitelma eläinperäisen ruuan 
puolittamisesta vuoteen 2030 mennessä.  
 
Suomessa kulutetaan liikaa punaista lihaa, joka lisää esimerkiksi sydän ja 
verisuonitauteja, jotka ovat kansantautejamme. Kasvisruuan lisääminen 
kouluissa ja varhaiskasvatuksessa, on myös osa terveyskasvatusta. Hyvin 
koostettu kasvisruoka on terveellistä ja ravitsevaa.  
 
Ruokatuotannon päästöt muodostavat neljänneksen Suomen kaikista 
kasvihuonepäästöistä. Suomen peltoalasta 70% käytetään eläinperäisen 
ruuan tuotantoon, ja tästä naudanlihan ja maidon tuotantoon menee 
puolet. Metaanipäästöistä taas noin puolet tulee lehmistä. Vähemmän 
lehmiä, vähemmän päästöjä. Myös muiden eläintilojen lannanlevitys 
pelloille levittää ravinteita Itämereen, lopputulosta on päästy ihailemaan 
sinilevän muodossa Hahdenniemen uimarannallakin.  
 
Kaupunki elää jatkuvien säästöpaineiden alla, myös kouluruuasta on 
ehdotettu haettavaksi säästöjä. Ravitseva kasviproteiini on edullisempaa, 
kuin laadukas eläinperäinen tuote. Kasvisruuan lisäämisellä on mahdollista 
hakea myös säästöjä, järkevästi ja terveellisesti. 
 
Me allekirjoittaneet vaadimme, että kaupunki ottaa osaa haasteeseen ja 
tekee suunnitelman eläinperäisen ruuan puolittamisesta vuoteen 2030 
mennessä.  
 
Raisiossa 21.10.2024 
Tuija Aso 
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Ella Mylly  Niko Toivonen 
Jani Suominen Saila Rintee 
Jonna Mero  Emma Lindqvist 

    
    
Päätös Aloite merkittiin pöytäkirjaan ja lähetettiin kaupunginhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
 
 
Kaupunginhallitus 04.11.2024 § 378  
  
  
Esittelijä Kaupunginjohtaja Eero Vainio 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus lähettää valtuustoaloitteen infralautakunnan 

valmisteltavaksi. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Infralautakunta 13.05.2025       
1085/10.03.02.00/2024    
 
 Valmistelija: ruokapalvelupäällikkö Mervi Heinonen, 

etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 
 

Julkisissa ruokapalveluissa toimintaa ohjaavat ravitsemussuositukset, 
joiden tärkein tavoite on edistää väestön terveyttä. Uudet suomalaiset 
ravitsemussuositukset ilmestyivät marraskuussa 2024. Terveyden ja 
hyvinvoinnin laitoksen mukaan terveyden ja ympäristön kannalta 
ruoantuotantoa ja ruokavaliota on välttämätöntä muuttaa 
kasvispainotteisempaan suuntaan. Suositukset ohjaavat tarjoamaan 
enemmän kasvis- ja kalapainotteisia ruokalajeja, täysjyväviljatuotteita, 
perunaa ja marjoja sekä vähentämään punaista lihaa, makkaroita, 
leikkeleitä ja siipikarjanlihaa.  
 
Ruokalistasuunnittelussa olemme pyrkineet edistämään kasvisruokien 
tarjontaa ja menekkiä lähes 15 vuoden ajan. Koulujen tarjoilulinjastoissa 
kasvisruoat ovat tarjolla ensimmäisinä. Tämä ohjeistus on ollut 
ruokapalveluissa käytössä jo pitkään, jotta olemme ohjaamassa 
asiakkaitamme matkalla kohti kasvispainotteisempaa ja terveellisempää 
tulevaisuutta. Valinta jää asiakkaan tehtäväksi. Kasviruokia on tarjoiltu 
monenlaisia. Kasvisruokapäivinä tarjotaan niitä, joilla on paras menekki, 
jotta kaikki söisivät, eivätkä jättäisi ruokailua väliin. Esimerkkinä Vaisaaren 
koulun kasvisruoan menekistä suosituimmista kasvisruoista vain 
pinaattiohukaiset, kasvis- ja juuressosekeitot ja ohrasuurimopuuro saavat 
oppilaita tulemaan ruokailemaan vastaavan asiakasmäärän kuin 
tavallisesti. Useimpina muina kasvisruokapäivinä on havaittu oppilaiden 
jättävän ruokailun kokonaan väliin. Kun kasvisruokapäivänä on kaikille 
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tarjoiltu kasvisjauhispyöryköitä, niiden menekki on ollut yhteensä 32 kg. 
Kasvisjauhispyörykän menekkiin verrattuna kalaleikkeen menekki on 112 
kg, uunimakkaran 124 kg ja broileripyöryköiden 123 kg. 
Kasvisruokapäivänä, jolloin tarjolla oli kasvisjauhispyöryköitä, ruokailijoita 
oli vain 536, kun tarjottaessa jauhelihamakaronivuokaa ruokailijamäärä oli 
736. Kasvisruokapäivinä on yleisimmin ollut oppilaita selkeästi vähemmän 
ruokailemassa kuin tavallisesti. Kun ruokalistalla on valittavissa kaksi 
vaihtoehtoa, kasvisruoan menekki on yleisimmin 4–6 %. Päivinä, jolloin on 
ollut tarjolla vaihtoehtoina broileripyöryköitä ja kasvispyöryköitä, 
ensimmäisen menekki on ollut n. 120 kg ja jälkimmäisen 12 kg. Pinaatti-
raejuustonapit on valinnut 26 % ruokailijoista, kun loput ovat valinneet 
samaan aikaan tarjolla olleet lihapyörykät. Hankintasopimuksessa on mm. 
seuraavanlaisia kasvi- ja eläinperäisiä elintarvikkeita, joiden hinnat tällä 
hetkellä ovat: härkäpapusuikale 9,56 €/kg, herneproteiini jauhismuru 
8,85 €/kg, broilerin filesuikale 8,15 €/kg, naudan jauheliha 9,15 €/kg ja 
broiler-nautajauheliha 7,56 €/kg.   
 
Olemme ruokailusuositusten muuttumisen myötä ruokalistatarjonnassa 
matkalla kohti kasvispainotteisempaa ruokavaliota. Eläinperäisen ruoan 
puolittaminen vuoteen 2030 mennessä on kunnianhimoinen tavoite, joka 
toteutuessaan voi vaikuttaa merkittävästi ympäristöön ja terveyteen. 
Tällaisen suunnitelman toteuttaminen edellyttää yhteistyötä eri tahojen 
kanssa. Vuonna 2024 sivistystoimialalla työskenteli hankerahoituksella 
kaksi henkilöä, joiden kanssa ruokapalvelut teki yhteistyötä mm. 
kasviproteiinien tunnetuksi tekemisessä kouluissa. Vastaavaa yhteistyötä 
tarvitaan myös jatkossa, jos halutaan asian etenevän toivottuun ja 
tarvittuun suuntaan. Koululaiset ovat olleet mukana 
ruokalistasuunnittelussa jo vuosia. Vaisaaren koulun oppilaiden 
suunnittelema kasvisruoka Pasta Limonello nousi ruokaraadista 
kouluruokalistalle ja sen valitsi Vaisaaressa lautaselleen vain 6 % 
ruokailijoista. Oppilaiden makuun sopivien kasvisruokien etsiminen ja 
löytäminen vaatii aikaa ja kokeiluja. Raisiossa on perusopetuksessa n. 
21 % muuta kuin suomea äidinkielenään puhuvia. On pohdittava myös, 
miten huomioimme monikulttuurisuuden ruokalistatarjonnassa.  
 
Ruokapalveluissa kokit jatkavat kesällä 2025 uusien kasvisruokareseptien 
kokeiluja, jotta löydettäisiin asiakkaille maistuvia ruokia ja reseptien 
muokkaamista tuotantoomme soveltuviksi. Kasvisruokavalion 
kiinnostavuutta voisivat edistää myös seuraavat toimenpiteet: Etsitään ja 
laaditaan reseptejä, joissa eläinperäisiä aineksia on vähemmän, tai joissa 
ne on helppo korvata kasvisvaihtoehdoilla sekä lisätään viestintää, 
maininta ruokalistaan ”kestävä valinta” kasvisruokien kohdalle. Uusina 
ruokavaihtoehtoina tutustutaan eri kulttuurien kasvisruokiin. Edellä 
kuvattua yhteistyötä tarvitaan kotitalousopetuksen kanssa myös jatkossa, 
jossa oppilaat kehittäisivät heille maistuvien kasvisruokien reseptejä sekä 
yhteisiä ruokaraateja. Tällaiset toimenpiteet voisivat yhdessä auttaa 
saavuttamaan tavoitteen eläinperäisen ruoan puolittamisesta vuoteen 2030 
mennessä.   
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Ruokakasvattajia ovat kaikki kodeissa ja kouluissa, jotka ovat ruoan 
kanssa tekemisissä. On tärkeää, että kaikki osapuolet sitoutuvat tähän 
muutokseen ja tekevät yhteistyötä kestävän tulevaisuuden puolesta. 
Pelkästään ruokalistatarjonnalla tavoitteeseen ei ole mahdollista päästä. 
Muutoksen toteuttaminen ja toteutuminen vaatii pitkäjänteisen työn, 
resurssit ja aikaa. Ruokapalveluissa nähdään tärkeänä, että tarjottava 
ruoka maistuu oppilaille, oppilailla on valinnan mahdollisuus ja ruokailussa 
kävisivät kaikki oppilaat.  
  
Eläinperäisen ruoan määrä on mahdollista puolittaa vuoteen 2030 
mennessä. Tarjolla olisi tällöin yksi ruokavaihtoehto päivittäin kaikilla 
ruokailijoilla, jolloin hävikkiä on helpompi hallita. Viikossa olisi keskimäärin 
kolme kasvisruokapäivää. Tämänhetkisen kokemuksen ja huhtikuussa 
2025 tehdyn asiakaskyselyn perusteella on varauduttava siihen, että tällöin 
ruoan menekki alakouluissa vähenisi ja yläkoulun ja lukion oppilaat 
todennäköisimmin vähentäisivät kokonaisuudessaan kouluruokailussa 
käyntiä. Ruokailuun osallistumiseen voidaan vaikuttaa lisäämällä 
ruokapalveluun henkilöstöresursseja reseptien kehittämiseen ja 
kasvatustyöhön kouluissa. 
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Infralautakunta antaa valtuustoaloitteeseen edellä olevan vastauksen. 
 

Päätös    



 
Raision kaupunki 
 
 

Esityslista 5/2025  19 (26) 

 
Kaupunginvaltuusto § 98 21.10.2024  
Kaupunginhallitus § 380 04.11.2024  
Infralautakunta  13.05.2025  
 
 

 

 
9 
Valtuutettu Evert Grönblomin ym. valtuutettujen aloite oppilaiden mahdollisuudesta valita itse 
kouluruokansa 
 
Kaupunginvaltuusto 21.10.2024 § 98  
  
 Valtuutettu Evert Grönblom jätti seuraavan aloitteen: 

 
Me allekirjoittaneet esitämme, että oppilaiden on mahdollista syödä 
ravitseva ateria. Monille oppilaille lämmin kouluruoka on päivän ainoa 
lämmin ateria, joten on tärkeää varmistaa, että jokaisella oppilaalla on 
mahdollisuus syödä juuri sellaista ruokaa, joka vastaa heidän 
mieltymyksiään ja aktiivisuutta vastaavaa energiatarvetta. 
 
Olemme huomanneet, että kasvisruokapäivinä hävikin määrä on 
merkittävästi suurempi verrattuna päiviin, jolloin tarjolla on perinteinen 
vaihtoehto. Tämä viittaa siihen, että kaikki oppilaat eivät löydä itselleen 
mieluista ruokaa kasvisruokapäivinä, mikä johtaa tarpeettomaan 
ruokahävikkiin ja ruokailun vähäisyyteen. 
 
Esitämme, että kasvisruokaa tarjotaan jatkossakin kaikille oppilaille, jotka 
sitä haluavat, mutta samalla tarjoten tavallista kotiruokaa, joka tunnetaan 
maistuvan tulevaisuuden Raision tekijöille. 
 
Evert Grönblom Mika Koivisto 
Heikki Suominen Mikko Tammelin 
Pirita Efe  Mikko Kangasoja 
Jukka Rantala Jonni Moislahti 

    
Päätös Aloite merkittiin pöytäkirjaan ja lähetettiin kaupunginhallitukselle 

valmisteltavaksi. 
 
 
Kaupunginhallitus 04.11.2024 § 380  
  
  
Esittelijä Kaupunginjohtaja Eero Vainio 

 
Päätösehdotus Kaupunginhallitus lähettää valtuustoaloitteen infralautakunnan 

valmisteltavaksi. 
 

Päätös Päätösehdotus hyväksyttiin yksimielisesti. 
 
 
Infralautakunta 13.05.2025       
1076/12.01.08/2024    
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 Valmistelija: ruokapalvelupäällikkö Mervi Heinonen, 
etunimi.sukunimi(at)raisio.fi 
 
Julkisissa ruokapalveluissa toimintaa ohjaavat ravitsemussuositukset, 
joiden tärkein tavoite on edistää väestön terveyttä. Suositukset ohjaavat 
tarjoamaan enemmän kasvis- ja kalapainotteisia ruokalajeja, 
täysjyväviljatuotteita, perunaa ja marjoja sekä vähentämään punaista lihaa, 
makkaroita, leikkeleitä ja siipikarjanlihaa. Ruokalistan tarjontaan 
vaikuttavat suositusten lisäksi Raisiossa eniten keittiöiden tilat ja laitteet. 
Ruokapalvelujen resurssit eivät toistaiseksi tue monipuolisen tarjonnan 
toteuttamista. Asiakasmäärät ovat kasvaneet merkittävästi viimeisten 
vuosikymmenten aikana, ja samaan aikaan käytössä ovat vain vanhat 
valmistusmääriin nähden ahtaaksi käyneet keittiöt. Kun Tiedonpuiston ja 
esitetyn Myllypellon koulun tilat valmistuvat, tuotantokeittiöissä toimintaan 
käytettävissä olevat neliöt ja keittiölaitteet eivät ole jatkossa ruokalistaa 
rajoittavana tekijänä.   
 
Ruokalistasuunnittelussa olemme pyrkineet edistämään kasvisruokien 
tarjontaa ja menekkiä lähes 15 vuoden ajan. Alakouluissa kasvisvaihtoehto 
on tarjolla aina kun ruoka sisältää punaista lihaa. Siipikarjanliha- ja 
kalaruokapäivänä kasvisruokaa valmistetaan tarjolle kasvisruokailijaksi 
ilmoittautuneille. Tällä ratkaisulla olemme pyrkineet vähentämään 
ruokahävikkiä. Kalaruokapäivinä olemme havainneet oppilaiden valitsevan 
lautaselleen kalaa. Yläkoulussa ja lukiossa on tarjolla kaksi 
ruokavaihtoehtoa kaikkina muina paitsi kasvisruokapäivinä. 
Varhaiskasvatuksessa on tarjolla yksi ruokavaihtoehto päivittäin kaikille, 
koska resurssit eivät mahdollista laajempaa tarjontaa, pois lukien 
kasvisruokailijat ja asiakkaat, jotka eivät syö punaista lihaa.   
 
Raision kouluihin tehtiin huhtikuussa 2025 asiakaskysely, jossa selvitettiin 
asiakkaiden tyytyväisyyttä kouluissa tarjottavaan ruokaan, 
ruokailutapahtumaan ja -tiloihin sekä palveluun. Kyselyn toteutti 
ruokapalvelujen kanssa yhteistyössä Go On Groupin tutkimusyritys 
Innolink. Vastaajien mielipiteistä koostetut tulokset noudattelevat Raisiossa 
samaa tasoa vertailtaessa yrityksen muihin ruokapalvelun toimialalle 
tekemiin kyselyihin ruoasta ja palvelusta. Saaduissa vastauksissa 
pyydettiin enemmän uunimakkaraa ja lihaa, erilaisia leipävaihtoehtoja, 
tortilloja, pinaattiohukaisia, jälkiruokaa ja hedelmiä sekä vähentämään 
keittoja ja broileriruokia. Kasvisruokien lisäämistä pyydettiin useissa 
vastauksissa samoin kuin niiden vähentämistä nykyisestä. Ruokailutilojen 
viihtyisyyttä ja rauhallisuutta sekä ruokailuun varattua aikaa vastaajat 
arvioivat melko matalilla arvosanoilla. 
 
Ruokakasvattajia ovat kaikki kodeissa ja kouluissa, jotka ovat ruoan 
kanssa tekemisissä. Ruokapalveluissa nähdään tärkeänä, että tarjottava 
ruoka maistuu oppilaille, oppilailla on valinnan mahdollisuus ja ruokailussa 
kävisivät kaikki oppilaat.  
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Vuoteen 2030 mennessä on mahdollista siirtyä siihen, että kaikissa 
kouluissa on kaikkina koulupäivinä kaksi ruokavaihtoehtoa, joista toinen on 
kasvisruoka. Kokemuksen perusteella kaksi ruokavaihtoehtoa lisää 
yläkoulussa ja lukiossa ruokailemaan tulevien oppilaiden määrää 
verrattuna päiviin, jolloin tarjolla on ainoastaan kasvisruokaa. 
Varhaiskasvatuksessa olisi edelleen tarjolla vain yksi ruokavaihtoehto ja 
viikoittain olisi kahdesta kolmeen kasvisruokapäivää. 
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Infralautakunta antaa valtuustoaloitteeseen edellä olevan vastauksen. 
 

Päätös    
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Infralautakunnan käyttötalouden toteutuma 3/2025 
  
Infralautakunta 13.05.2025       
165/02.02.02/2025    
 
 
 Valmistelija: talouspäällikkö Sami Koskikallio, etunimi.sukunimi@raisio.fi 

 
Talousarvion sitovuus määräytyy lautakunnittain siten, että sitovia lukuja 
ovat lautakunnan ulkoiset kokonaistulot, ulkoiset kokonaismenot ja netto. 
Lautakunta voi suorittaa muutoksia palvelualueiden välillä. Tili- ja 
vastuuvapauden edellyttämä sitovuus muodostuu toimintakatteesta 
(nettobudjetti). 
 
Talousarvion toteutumista seurataan toimielimissä kuukausittain. 
Kaupunginvaltuustolle laaditaan talouden toteutuman raportti maaliskuun 
lopun, kesäkuun lopun ja syyskuun lopun tilanteesta. 
 
Laskennallinen toteutuma maaliskuun lopulla on 25 %. 
 
Yhteiset palvelut 
 
Infralautakunnan yhteisten palvelujen ulkoiset toimintakulut olivat -35.873 
euroa ja toteutumaprosentti oli 18,5 %. Kaikki tiliryhmät jäivät alle 
laskennallisen talousarvion. 
 
Kunnallistekniset palvelut 
 
Kunnallisteknisten palvelujen ulkoiset toimintatuotot olivat 644.506 euroa ja 
toteutumaprosentti oli 26,8 %. Myyntituottojen toteutuma-aste oli 
maaliskuun osalta 35 %, mutta toimintatuottojen kertyminen ei seuraa 
tasaista taulukkoa. 
 
Ulkoisten toimintakulujen toteutuma oli puolestaan -2.721.280 euroa 
toteutumaprosentin ollessa 38 %. Kunnallisteknisten palvelujen toteutuma-
astetta nostaa palvelujen ostot -tiliryhmän toteutuma (49,3 %). Maaliskuun 
osalta korkean toteutuma-asteen selittää Raision Vesi Oy:n laskuttama 
vuoden 2025 hulevesilasku. Muut tiliryhmät jäivät alle laskennallisen 
talousarvion. 
 
Tilapalvelut 
 
Tilapalvelujen ulkoiset toimintatuotot olivat tammi–maaliskuussa 673.083 
euroa ja toteutumaprosentti oli 23,2 %. 
 
Ulkoiset toimintakulut olivat puolestaan -2.727.408 euroa 
toteutumaprosentin ollessa 24,7 %. Toimintakulujen tiliryhmät jäivät alle 
laskennallisen talousarvion lukuun ottamatta aineet, tarvikkeet ja tavarat 
-tiliryhmää (29 %). 
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Ruokapalvelut 
 
Ruokapalvelujen ulkoiset toimintatuotot tammi–maaliskuussa olivat 39.508 
euroa ja toteutumaprosentti oli 29,1 %. 
 
Ulkoiset toimintakulut olivat puolestaan -987.227 euroa ja 
toteutumaprosentti oli 22,7 %. Palvelujen ostot -tiliryhmä ylitti hieman 
laskennallisen talousarvion muiden jäädessä alle. 

 Infralautakunta yhteensä 
 
Koko infralautakunnan osalta ulkoiset toimintatuotot olivat tammi–
maaliskuussa 1.357.097 euroa ja toteutumaprosentti oli 25 %. 
 
Ulkoisten toimintakulujen toteutuma oli puolestaan -6.471.788 euroa 
toteutumaprosentin ollessa 28,4 %. Palvelujen ostot -tiliryhmän toteutuma-
aste oli 39,7 % (Raision Vesi Oy:n hulevesilasku). 
 
Investoinnit 
 
Investointimenojen toteutuma tammi–maaliskuussa oli -5.115.386 euroa ja 
toteutumaprosentti oli 13,5 %. Hankekohtaiset toteutumatiedot ovat 
oheismateriaalina. 
 
Raportit talousarvion toteutumisesta 3/2025 käyttötalouden osalta 
seuraavat oheismateriaaleina. 
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Infralautakunta merkitsee maaliskuun käyttötalouden toteutuman 
tiedokseen ja lähettää sen tiedoksi edelleen kaupunginhallitukselle ja  
-valtuustolle. 
 

Päätös    
 
Oheismateriaali 

Tuloslaskelma - Lyhyt kk-raportti - ulkoiset 
Tuloslaskelma - Lyhyt kk-raportti - ulkoiset ja sisäiset 
Investoinnit 1-3 2025 
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Viranhaltijapäätökset 13.5.2025 
  
Infralautakunta 13.05.2025       
5/00.01.02.01/2025    
 
 

Infralautakunta on saanut tietoonsa oheismateriaalin mukaiset 
viranhaltijoiden päätöspöytäkirjat. 
 
Päätökset, jotka mahdollisesti tehdään vielä esityslistan lähettämisen 
jälkeen, lisätään oheismateriaaliin ennen lautakunnan kokousta. 
 
Linkki nähtävillä oleviin viranhaltijapäätöksiin  
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Viranhaltijapäätökset merkitään tiedoksi ja päätetään, että kuntalain § 92 
mukaista otto-oikeutta ei käytetä. 
 

Päätös    
 
Oheismateriaali 

Viranhaltijapäätökset 9.4.-13.5.2025 

https://julkaisut.raisio.fi/dynasty10/cgi/DREQUEST.PHP?page=official_frames


 
Raision kaupunki 
 
 

Esityslista 5/2025  25 (26) 

 
Infralautakunta  13.05.2025  
 
 

 

 
12 
Infralautakunnan ilmoitusasiat 13.5.2025 
  
Infralautakunta 13.05.2025       
6/00.01.02.01/2025    
 

Infralautakunnan tietoon saatetaan seuraavat ilmoitusluontoiset asiat: 
 
1. Turun kaupunkiseudun joukkoliikennelautakunnan pöytäkirjat nrot  

4 / 2.4.2025 ja 5 / 23.4.2025 
Linkki joukkoliikennelautakunnan pöytäkirjoihin 

 
 

Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 
 

Päätösehdotus Ilmoitusasiat merkitään tiedoksi. 
 

Päätös    

https://ah.turku.fi/tksjlk/2025/


 
Raision kaupunki 
 
 

Esityslista 5/2025  26 (26) 

 
Infralautakunta  13.05.2025  
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Infralautakunnan muut asiat 13.5.2025 
  
Infralautakunta 13.05.2025       
7/00.01.02.01/2025    
 

 
Esittelijä Tekninen johtaja Timo Oja 

 
Päätösehdotus Mahdolliset muut asiat merkitään tiedoksi. 

 
Päätös    
 


